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1. Ogólne kompetencje, zaangażowanie w sprawę europejską i niezależność osobista. 

Jakie aspekty Pana kwalifikacji i doświadczenia mają szczególne znaczenie dla sprawowania obowiązków 

komisarza i promowania ogólnego interesu europejskiego, zwłaszcza w obszarze, za który byłby Pan 

odpowiedzialny? Jak przyczyni się Pan do realizacji wytycznych politycznych Komisji? Jak zamierza Pan 

uwzględniać aspekt płci i włączyć perspektywę płci do wszystkich obszarów polityki podlegających Pana 

resortowi? W jaki sposób będzie Pan realizować włączanie problematyki młodzieżowej do głównego nurtu 

polityki? 

Jak może Pan wykazać przed Parlamentem Europejskim swoją niezależność oraz zapewnić, że żadna działalność 

prowadzona w przeszłości, w chwili obecnej ani w przyszłości nie będzie podawać w wątpliwość Pana rzetelności 

w wywiązywaniu się z obowiązków komisarza? 

Należę do pokolenia, które musiało walczyć o swoją wolność. W 1989 r., kiedy udało nam się tę wolność 

wywalczyć, miałem 22 lata i brałem udział w manifestacjach organizowanych w samym sercu Pragi przez 

studentów z mojej uczelni przeciwko reżimowi komunistycznemu. Potem nasze pokolenie dążyło do 

urzeczywistnienia kolejnego marzenia: przystąpienie do Unii Europejskiej. Spełnienie tego marzenia było 

doniosłym wydarzeniem. Znakomicie rozumiem więc zalety Unii Europejskiej i wartości, jakie ona reprezentuje. 

To byłby ogromny zaszczyt mieć możliwość – jako komisarz do spraw partnerstw międzynarodowych – 

wykorzystać te zalety i pozwolić milionom ludzi na całym świecie czerpać z wartości unijnych. 

W ciągu ostatnich 30 lat produkt krajowy brutto w Czechach wzrósł ponad pięciokrotnie. Nie udałoby się tego 

dokonać, gdyby nie znaczne inwestycje w infrastrukturę, produkcję krajową i kapitał ludzki. Ten całokształt 

inwestycji pozwolił Czechom zaistnieć w światowych sieciach handlu i inwestycji. Bez Europy byśmy tego nie 

osiągnęli. 

Jak mogę przyczynić się do realizacji europejskiego projektu? Przede wszystkim mam bogate doświadczenie 

międzynarodowe zarówno w sektorze publicznym, jak i prywatnym. Jako członek zarządu Erste Group Bank AG 

nadzorowałem działalność tego banku w dwunastu państwach europejskich, a także w Nowym Jorku 

i Hongkongu. Zyskałem dzięki temu dogłębną wiedzę na temat międzynarodowych rynków finansowych 

i finansowania dużych projektów. Ta wiedza pozwoliłaby mi kierować procesem wdrażania strategii Global 

Gateway i m.in. uruchamiać inwestycje i opracowywać instrumenty finansowe. 

Mam też doświadczenie polityczne. Jako minister przemysłu i handlu w czeskim rządzie dążyłem do modernizacji 

czeskiego sektora energetycznego, wzmocnienia bezpieczeństwa energetycznego i przyciągnięcia strategicznych 

inwestycji. Zależało mi na dywersyfikacji dostaw energii, inwestycjach w projekty związane z infrastrukturą 

krytyczną takie jak terminale LNG. Promowałem też odnawialne źródła energii. Wymienione inicjatywy mają 

bezpośrednie przełożenie na strategiczne cele Unii Europejskiej, jakimi są zrównoważony rozwój, niezależność 

energetyczna i bezpieczeństwo gospodarcze. Dzięki temu doświadczeniu zyskałem umiejętności niezbędne do 

wspierania transformacji ekologicznej i cyfrowej poza granicami Europy. Odpowiedzialność za obszar partnerstw 

międzynarodowych, które są szczególnie ważnym aspektem nowej zagranicznej polityki gospodarczej UE, 

doskonale wpasowuje się w moje priorytety i doświadczenie zawodowe. 

Planuję wykorzystać moją specjalistyczną wiedzę w zakresie zabezpieczania finansowania na rzecz projektów 

międzynarodowych na dużą skalę, aby realizować strategiczny program Komisji. Będę kładł nacisk na pogłębianie 

wszechstronnych partnerstw opartych na równości, wzajemnym poszanowaniu i wspólnych wartościach 

i promował cele zrównoważonego rozwoju, dbając o to, aby nikt nie pozostał w tyle. Zamierzam uwolnić cały 
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potencjał tkwiący w inicjatywach takich jak Global Gateway w ramach zagranicznej polityki gospodarczej UE. 

Promując inwestycje w sektorach krytycznych, takich jak energia ekologiczna, infrastruktura cyfrowa, transport, 

edukacja i opieka zdrowotna, możemy jednocześnie promować zrównoważony rozwój, zmniejszyć ubóstwo, 

wyeliminować podstawowe przyczyny migracji nieuregulowanej oraz poprawić bezpieczeństwo gospodarcze. 

Jestem również bardzo zdeterminowany, aby zwalczać nierówności i uwzględniać kwestię płci i perspektywę 

młodzieży w obszarach podlegających mojemu resortowi. Równość płci to nie tylko imperatyw moralny, ale też 

konieczność z punktu widzenia gospodarki. Zasadnicze znaczenie dla budowania zrównoważonych 

i prosperujących społeczeństw ma pełne uczestniczenie dziewcząt i kobiet we wszystkich aspektach życia 

publicznego, w tym w procesach decyzyjnych i działalności gospodarczej. Jeśli moja kandydatura na stanowisko 

komisarza zostanie zatwierdzona, zapewnię, aby równość płci i wzmocnienie pozycji kobiet pozostały ważną 

kwestią dla międzynarodowych partnerstw UE zgodnie z ambitnymi celami wyznaczonymi w trzecim unijnym 

planie działania w sprawie równości płci. W naszych działaniach na rzecz aktywizacji młodzieży na całym 

świecie, wzmacniania ich pozycji i budowania kontaktów między młodymi ludźmi powinniśmy w dalszym ciągu 

kierować się założeniami Planu działania na rzecz młodzieży w ramach działań zewnętrznych UE. Zadbam 

również o równowagę płci w moim zespole. 

Deklaruję postępować według najwyższych norm etycznych, tak jak czyniłem to do tej pory, pracując w sektorze 

publicznym i prywatnym. Jeśli moja kandydatura zostanie zatwierdzona, będę ściśle przestrzegał Kodeksu 

postępowania członków Komisji Europejskiej, dokładał wszelkich starań, aby służyć interesom ogólnym Unii 

Europejskiej, oraz dążył do unikania konfliktów interesów. W razie wystąpienia takiego konfliktu, bezzwłocznie 

poinformuję o tym Przewodniczącą. Będę wykonywał wszystkie moje obowiązki zgodnie z zasadą integralności 

i przejrzystości. 

 

2. Kierowanie resortem oraz współpraca z Parlamentem Europejskim.  

Czy może Pan zobowiązać się do należytego informowania Parlamentu o swoich działaniach i działaniach 

podległych Panu departamentów? W jakim zakresie uznaje Pan swoją odpowiedzialność przed Parlamentem? 

Jakie konkretne zobowiązania jest Pan w stanie podjąć w odniesieniu do zaangażowania i obecności 

w Parlamencie, zarówno w komisjach, jak i na posiedzeniach plenarnych, w odniesieniu do przejrzystości, 

współpracy i skutecznych działań w następstwie stanowisk Parlamentu oraz składanych przez niego wniosków 

w sprawie inicjatyw ustawodawczych? W związku z planowanymi inicjatywami lub procedurami w toku – czy jest 

Pan gotowy udostępniać Parlamentowi na czas informacje i dokumenty na równi z Radą? 

Głęboko wierzę w demokrację parlamentarną. Jeśli Parlament Europejski zatwierdzi moją kandydaturę, wezmę 

polityczną odpowiedzialność za działania wchodzące w zakres moich obowiązków, bez uszczerbku dla zasady 

kolegialności, co podkreślono w piśmie określającym moje zadania. 

W pełni zgadzam się ze słowami w piśmie określającym moje zadania, a mianowicie, że „będziemy wzmacniać 

naszą demokrację, jednoczyć się wokół naszych wartości i dążyć do tego, by być silniejszymi wewnątrz Unii. 

Będziemy współpracować z naszymi partnerami i lepiej zabiegać o nasze interesy na świecie”. Nasza oferta dla 

krajów partnerskich musi opierać się na wartościach europejskich. 

Jako minister przemysłu i handlu Republiki Czeskiej piastowałem wysokie stanowisko w koalicyjnym rządzie. 

Współpracowałem wówczas blisko z czeskim parlamentem. Jeżeli moja kandydatura zostanie zatwierdzona, 

zamierzam stosować identyczne podejście wobec Parlamentu Europejskiego. Pogłębiona współpraca 

międzyinstytucjonalna i osiąganie konsensusu wśród różnych ugrupowań politycznych może tylko wzmocnić 

demokrację europejską. 

Zobowiązuję się wdrażać Porozumienie ramowe w sprawie stosunków między Parlamentem Europejskim 

i Komisją Europejską oraz Porozumienie międzyinstytucjonalne w sprawie lepszego stanowienia prawa.  

Będę obecny w Parlamencie Europejskim, uczestnicząc zarówno w debatach plenarnych, jak i posiedzeniach 

komisji, a także będę regularnie informował Parlament Europejski o działaniach -– moich i tych prowadzonych 

przez Dyrekcję Generalną ds. Partnerstw Międzynarodowych. Będę przestrzegać zawartego w porozumieniu 

ramowym zobowiązania do odpowiadania na rezolucje Parlamentu Europejskiego w ciągu trzech miesięcy. 

Zobowiązuję się również dopilnować, aby kolegium odpowiadało na rezolucje Parlamentu na mocy art. 225 

w odpowiednim terminie i z poszanowaniem zasad proporcjonalności, pomocniczości i lepszego stanowienia 
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prawa. Będę uczestniczyć w zorganizowanym dialogu z odpowiedzialnym Parlamentem Europejskim w celu 

zapewnienia terminowych działań następczych w związku ze wszystkimi rezolucjami na mocy art. 225 TFUE.  

Jeżeli moja kandydatura zostanie zatwierdzona, będę również regularnie prowadził zorganizowane dialogi 

z Komisją Rozwoju (DEVE) i dbał o przejrzystość i przepływ informacji z Parlamentem, zanim dojdzie do 

istotnych wydarzeń i zanim negocjacje międzynarodowe wejdą w kluczową fazę. Będę również nadal organizował 

co dwa lata dialog geopolityczny na wysokim szczeblu ustanowiony w ramach Instrumentu Sąsiedztwa oraz 

Współpracy Międzynarodowej i Rozwojowej – „Globalny wymiar Europy” (ISWMR – „Globalny wymiar 

Europy”). Taki dialog jest niezastąpionym forum wymiany poglądów na temat kluczowych kwestii politycznych, 

w tym strategii Global Gateway. Zamierzam współpracować z Parlamentem, wysoką przedstawicielką 

i wiceprzewodniczącą do spraw zagranicznych i polityki bezpieczeństwa oraz komisarzami europejskimi, aby 

wzmocnić nasze wzajemne kontakty.  

Jeżeli moja kandydatura zostanie zatwierdzona, będę również chciał zastanowić się wspólnie z Parlamentem 

Europejskim, w jaki sposób posłowie i posłanki do Parlamentu Europejskiego mogą regularniej uczestniczyć 

w misjach prowadzonych w ramach Drużyny Europy w krajach partnerskich. 

Deklaruję wprowadzić skuteczny i widoczny system monitorowania i raportowania działań Global Gateway oraz 

dokonać zmiany sposobu, w jaki informujemy o ofercie Europy naszych międzynarodowych partnerów 

i europejskich podatników. 

Będę dążył do wzmocnienia dialogu z zainteresowanymi podmiotami w UE i krajach partnerskich, kładąc 

szczególny nacisk na udział w nim organizacji społeczeństwa obywatelskiego i na wprowadzenie rocznych 

dialogów z młodzieżą na temat polityki. 

Zobowiązuje się słuchać, dążyć do konsensusów, usprawniać dialog i utrzymywać konstruktywne kontakty 

z Parlamentem Europejskim, tak abyśmy mogli wywiązać się z naszego wspólnego zobowiązania, jakim jest 

przyczynienie się do osiągnięcia celów zrównoważonego rozwoju. 

Pytania Komisji Rozwoju  

3. Współpraca na rzecz rozwoju w odniesieniu do gospodarczej polityki zagranicznej i strategii Global Gateway 

Podstawowym celem polityki współpracy Unii Europejskiej na rzecz rozwoju jest – zgodnie z art. 208 TFUE – 

zmniejszenie, a docelowo likwidacja ubóstwa. W wytycznych politycznych na następną kadencję Komisji 

Europejskiej na lata 2024–2029, przedstawionych przez przewodniczącą Komisji Ursulę von der Leyen, oraz 

w piśmie określającym Pana zadania przedstawiono również koncepcję nowej „gospodarczej polityki 

zagranicznej”.  

W tym kontekście, jakie są Pana zdaniem cele polityki rozwojowej UE, w jaki sposób zamierza Pan je realizować 

w geopolitycznym kontekście wielu możliwości i perspektyw, a w szczególności w jaki sposób wdroży Pan 

strategię Global Gateway? W tym kontekście, w jaki sposób chce Pan zwiększyć skalę inicjatywy Global Gateway 

i zachęcić do inwestycji sektor prywatny, w tym przedsiębiorstwa europejskie, w regionach rozwijających się, 

uwzględniając, że przynosi to korzyści obu stronom? Jakie mechanizmy zostaną wprowadzone, aby dostosować te 

inwestycje do potrzeb lokalnych w zakresie rozwoju, a także aby zapewnić poszanowanie podstawowego celu 

unijnej polityki współpracy na rzecz rozwoju oraz zaangażowanie rządów partnerskich i podmiotów 

społeczeństwa obywatelskiego? W jaki sposób ustanowi Pan solidne ramy monitorowania i oceny projektów 

finansowanych w ramach inicjatywy Global Gateway oraz zapewni przejrzystość i kontrolę parlamentarną nad 

planowaniem strategicznym i wdrażaniem zgodnie z rozporządzeniem w sprawie ISWMR – „Globalny wymiar 

Europy” i zobowiązaniami traktatowymi?  

Zgodnie z Traktatami UE eliminacja ubóstwa jest głównym celem działań Unii Europejskiej w krajach 

rozwijających się. Na arenie międzynarodowej kierujemy się powszechnie przyjętą Agendą 2030, w której 

wyznaczono 17 celów zrównoważonego rozwoju. Jeśli moja kandydatura na stanowisko komisarza zostanie 

zatwierdzona, ramy mojej pracy wyznaczać będzie właśnie Agenda 2030. 

 

Pytanie brzmi zatem, jak najoptymalniej przyczyniać się do osiągnięcia tych celów. Otóż będę zwracał szczególną 

uwagę na to, co sprawdziło się w praktyce. W moim życiu zawodowym nadrzędną kwestią było i jest osiąganie 

wyników. Z własnego doświadczenia wiem, że główną siłą napędową zrównoważonego rozwoju jest inkluzywny 

i zrównoważony wzrost gospodarczy.  
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Przez ostatnie dziesięciolecia dało się zauważyć, że tradycyjny model oparty na relacji darczyńca–beneficjent ma 

swoje ograniczenia. Najlepiej ze zmniejszaniem ubóstwa poradziły sobie te państwa, które inwestowały w rozwój 

infrastruktury, krajową produkcję przemysłową oraz edukację i tym samym pozwoliły swoim gospodarkom 

zaistnieć w światowych sieciach handlu i inwestycji. 

 

To tam właśnie wsparcia szukają dziś rynki wschodzące i gospodarki rozwijające się. W XXI w. państwa chcą 

partnerstw, a nie zależności. Zależy im – podobnie jak nam – na wzmocnieniu odporności na wstrząsy zewnętrzne. 

Ze względu na rosnącą liczbę ludności muszą tworzyć miejsca pracy. Jeśli UE nie zareaguje, zrobią to inni. Czy 

pozwolimy, by tak się stało? To wybór polityczny, przed którym stoimy. Moim zdaniem UE może i musi 

wykorzystać możliwość nawiązania współpracy z partnerami na obopólnie korzystnych warunkach. I tak też 

zrobimy, w sposób zrównoważony z punktu widzenia gospodarki, społeczeństw i środowiska naturalnego. 

 

Co więcej, powstaje zasadnicze pytanie o skalę. Aby sprostać dzisiejszym wyzwaniom, sama oficjalna pomoc 

rozwojowa nie wystarczy. Ma ona duże znaczenie, lecz aby naprawdę odmienić sytuację, pomoc tę muszą 

uzupełniać solidne inwestycje prywatne. Musimy więc dopasować nasze działania do potrzeb. Jak szacuje 

Organizacja Współpracy Gospodarczej i Rozwoju, roczna luka inwestycyjna, jeśli chodzi o osiągnięcie celów 

zrównoważonego rozwoju w krajach rozwijających się, sięga obecnie ok. 4 bilionów EUR, natomiast światowa 

oficjalna pomoc rozwojowa to kwota rzędu 0,2 biliona EUR rocznie. Dlatego ogromnie ważna jest zdolność 

przyciągania prywatnego zrównoważonego finansowania na dużą skalę. 

 

Na tych rozważaniach opiera się zmiana paradygmatu w podejściu UE do partnerstw międzynarodowych, co 

znajduje odzwierciedlenie w strategii Global Gateway. 

 

Ważne jest również, aby UE dostosowała swoją ofertę to dzisiejszego kontekstu geopolitycznego. W ostatnich 

latach namnożyły się alternatywne oferty. Rynki wschodzące i rozwijające się gospodarki mają więcej opcji 

wyboru. Doprowadziło to do nowej płynności w sprawach międzynarodowych, gdzie w miejsce sojuszy 

blokowych pojawiły się doraźnie tworzone koalicje i stosunki oparte raczej na transakcjach. Niektóre z takich ofert 

wiążą się z pewnymi roszczeniami lub ograniczeniami i służą upowszechnianiu konkurencyjnych modeli 

rządzenia. 

 

Musimy pokazać, że oferta Europy to lepszy wybór. Wszechstronna, jakościowa i zrównoważona oferta, oparta 

mocno na naszych wspólnych wartościach i normach. Taka oferta góruje nad ofertami naszych konkurentów. 

Jestem co do tego przekonany i musimy uczynić więcej, aby przekonać o tym naszych partnerów. 

 

Jeśli moja kandydatura na stanowisko komisarza zostanie zatwierdzona, będę pracować nad tym, aby strategia 

Global Gateway przeszła z etapu początkowego do etapu zwiększenia skali zgodnie z treścią pisma określającego 

moje zadania. Będę blisko współpracował z wysoką przedstawicielką i wiceprzewodniczącą oraz pozostałymi 

członkami kolegium, aby dopracować naszą ofertę, umieścić ją w kontekście szerzej pojmowanej zagranicznej 

polityki gospodarczej oraz nadać tempa wdrażaniu, m.in. przez zwiększenie skali inwestycji prywatnych. 

Posiadam bogate doświadczenie w dziedzinie międzynarodowej wymiany handlowej i przedsiębiorczości, dlatego 

uważam, że jestem wyjątkowo predysponowany, aby osiągać wyniki, sprawując ten mandat. 

 

W tym celu fundamentalne znaczenie ma podejście Drużyny Europy. Jeśli moja kandydatura na stanowisko 

komisarza zostanie zatwierdzona, propagowanie tego podejścia będzie moim priorytetem w trakcie sprawowania 

mandatu. Ze względu na skalę i oddziaływanie musimy wzmocnić koordynację działań z państwami 

członkowskimi UE, ich bankami rozwoju i instytucjami finansowymi, a także z ich agencjami wykonawczymi. 

W ten sposób wszyscy mogą robić to, na czym znają się najlepiej. Dobrze rozumiem wyzwania stojące przed 

mniejszymi agencjami narodowymi. Niemniej jednak widzę, że niektóre z tych agencji już wnoszą cenny wkład: 

wiedzę specjalistyczną sektora publicznego i ukierunkowane wkłady finansowe. Każde państwo członkowskie UE 

ma do zaoferowania coś ważnego. Aby osiągnąć skalę, musimy intensywniej korzystać z innowacyjnych 

instrumentów finansowych, polegając na instrumentach ograniczających ryzyko, takich jak gwarancje 

i finansowanie mieszane. Narzędzia te odgrywają ważną role w zwiększeniu skali prywatnego finansowania. 

Równocześnie wspólnie z naszymi partnerami musimy dążyć do poprawy warunków inwestycji sektora 

prywatnego, ponieważ inwestycje te mogą wnieść istotną wartość dodaną, jeśli chodzi o osiągnięcie 

zrównoważonego rozwoju. Jeśli moja kandydatura zostanie zatwierdzona, będę namawiał wszystkie państwa 

członkowskie UE, aby czynnie włączyły się w te starania. Należy zacząć od koordynacji wszystkich istotnych 

podmiotów na poziomie krajowym oraz od ustalenia, w których obszarach mogę najefektywniej przyczynić się do 

wyników. 
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Solidna polityka dotycząca partnerstw międzynarodowych, będąca częścią nowej zagranicznej polityki 

gospodarczej, oznacza również bliższą współpracę z Parlamentem Europejskim. Ma on bowiem do odegrania 

kluczową rolę, jeśli chodzi o dbanie o bardziej strategiczną kulturę współpracy. Panie Posłanki i Panowie 

Posłowie, Wy również odgrywacie główną rolę w zapewnianiu spójności politycznej naszego wewnętrznego 

prawodawstwa – oddziaływanie zewnętrzne naszych krajowych polityk nigdy nie powinno być traktowane 

drugorzędnie. Dlatego będzie mi zależało na bliskiej współpracy z Wami w tych kwestiach. 

 

Jeśli moja kandydatura zostanie zatwierdzona, mój program będzie oczywiście wykraczać poza strategię Global 

Gateway, która nie obejmuje w pełnym wymiarze międzynarodowych partnerstw UE. Choć jestem przekonany, 

że strategia Global Gateway jest najskuteczniejszym sposobem eliminacji ubóstwa w większości krajów, to 

uważam, że nie ma ona powszechnego zastosowania. W krajach najsłabiej rozwiniętych, na obszarach ogarniętych 

konfliktami i w krajach o niestabilnej czy złożonej sytuacji, musimy skoncentrować się na najbardziej pilnych 

potrzebach mieszkańców w zakresie żywności, opieki zdrowotnej i edukacji. 

 

Uważam również, że UE powinna pozostać kluczowym graczem, jeśli chodzi o polityki publiczne, zwłaszcza 

przez angażowanie się w światowe inicjatywy i zasilanie światowych funduszy. W strategiach UE, w tym strategii 

Global Gateway, propaguje się oparty na przepisach światowy porządek i jego wartości. Będę dążył do 

wzmocnienia koordynacji polityki z wielostronnymi organizacjami. Takie organizacje pozostają również ważnymi 

partnerami wykonawczymi. Będę wspierał wysoką przedstawicielkę i wiceprzewodniczącą w dążeniu, aby kraje 

UE odgrywały wiodącą rolę w reformie międzynarodowego systemu, m.in. Organizacji Narodów Zjednoczonych. 

 

Nasza polityka w sprawie partnerstw międzynarodowych jest odpowiedzią na potrzeby naszych krajów 

partnerskich. Programowanie funduszy unijnych gwarantuje, że inwestycje wspierają strategie zrównoważonego 

rozwoju krajów partnerskich i są zgodne z potrzebami w zakresie lokalnego rozwoju. Wzmocnienie odporności 

naszych krajów partnerskich leży w naszym wspólnym interesie, lecz nasza zdolność działania polega przede 

wszystkim na reagowaniu, gdy kraje partnerskie nas o to poproszą. Chcą one być traktowane jako równorzędni 

partnerzy, a nie jako podporządkowani odbiorcy. Realizując strategię Global Gateway, dążymy do zbudowania 

wzajemnie korzystnych relacji. 

 

Uważam, że kluczowe znaczenie dla powodzenia tej strategii ma udział społeczeństwa obywatelskiego. Jest tak z 

co najmniej dwóch powodów. Po pierwsze, inkluzywność i odpowiedzialność. Zaangażowanie społeczeństwa 

obywatelskiego jest ważne, jeśli chcemy mieć pewność, że nasze interwencje i inwestycje mają głęboki wpływ na 

lokalną rzeczywistość. Na arenie międzynarodowej UE od lat systematycznie współpracuje z organizacjami 

społeczeństwa obywatelskiego. W tych kontaktach UE dodatkowo korzysta z uruchomionej niedawno specjalnej 

Platformy dialogu ze społeczeństwem obywatelskim i władzami lokalnymi w ramach strategii Global Gateway. 

Na poziomie krajowym prowadzimy zorganizowany dialog z organizacjami społeczeństwa obywatelskiego, m.in. 

na temat programowania. 

 

Po drugie, przejrzystość i rozliczalność. Realizacja strategii Global Gateway będzie wymagać przejrzystości 

i rozliczalności – zaangażowanie społeczeństwa obywatelskiego powinno się do tego przyczynić. Tam, gdzie 

możemy wdrażać partnerstwa z wiarygodnymi podmiotami państwowymi, będę kładł nacisk na to, aby 

społeczeństwa obywatelskie były raczej ‘podmiotami rządzenia’, aniżeli ‘dostawcami usług’. Jeżeli staniemy 

w obliczu sytuacji niestabilności, społeczeństwo obywatelskie pozostanie naszym preferowanym, a w niektórych 

okolicznościach, wyłącznym partnerem. 

 

Przejrzyste monitorowanie i ocena są bardzo ważne z punktu widzenia wydajności, a także przy eksponowaniu 

wyników – jestem o tym głęboko przekonany, od kiedy pracuję w sektorze prywatnym. W przypadku projektów 

finansowanych z budżetu UE zastosowanie mają ramy monitorowania i oceny programu „Globalny wymiar 

Europy”. System monitorowania wyników programu ISWMR – „Globalny wymiar Europy”, w tym ramy 

wyników „Globalna Europa”, zapewnia solidne struktury stosowane w przypadku obowiązków sprawozdawczych 

związanych z programem „Globalny wymiar Europy” (np. sprawozdanie roczne w sprawie wdrażania unijnych 

instrumentów działań zewnętrznych). Z państwami członkowskimi uzgodniono metodologię śledzenia 

pozyskanych inwestycji. Trwają prace nad dopracowaniem tej metodologii i kolektywnej sprawozdawczości. Jeśli 

moja kandydatura na stanowisko komisarza zostanie zatwierdzona, zapewnię szybkie postępy tych prac 

i zachowanie pełnej przejrzystości wobec Parlamentu Europejskiego. 

 

Jestem oddany zasadzie demokratycznej kontroli i doceniam rolę Parlamentu Europejskiego. Zamierzam blisko 

współpracować z Parlamentem Europejskim, w tym z Komisją Rozwoju zgodnie z ramami Instrumentu 

Sąsiedztwa oraz Współpracy Międzynarodowej i Rozwojowej – „Globalny wymiar Europy”. 
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4. Osiąganie celów zrównoważonego rozwoju, przeciwdziałanie nierównościom i spójność polityki 

Pismo określające zadania nie zawiera odniesienia do podstawowych obszarów polityki rozwoju społecznego, 

takich jak zdrowie, edukacja czy bezpieczeństwo żywnościowe. Jakie konkretne środki przyjmie Pan w celu 

lepszego realizowania celów zrównoważonego rozwoju i sprawozdawczości w tym zakresie, między innymi 

w odniesieniu do rozwoju sprzyjającego włączeniu społecznemu na podstawie zobowiązań podjętych przez 

Komisję, zwłaszcza minimalnego poziomu 10 % na edukację z budżetu partnerstw międzynarodowych, 

w odniesieniu do zdrowia, równouprawnienia płci, umocnienie pozycji kobiet i dziewcząt oraz ochrony dzieci, przy 

jednoczesnym zaangażowaniu partnerów lokalnych, a także w celu umocnienia i rozszerzenia stosowania 

wskaźnika nierówności? Czy wdroży Pan spójność polityki na rzecz rozwoju w całym procesie legislacyjnym 

i politycznym, w tym ocenę ex ante i sprawozdawczość na temat wpływu wszystkich inicjatyw Komisji na naszych 

partnerów z globalnego Południa, aby zagwarantować, że polityka europejska w obszarach takich jak: handel, 

finanse, bezpieczeństwo, rolnictwo, rybołówstwo, klimat, różnorodność biologiczna, energia, surowce i migracja 

stworzy synergię, a nie podważy rolę UE w promowaniu realizacji celów zrównoważonego rozwoju na całym 

świecie?  

 

Agenda 2030 i wyznaczone w niej cele zrównoważonego rozwoju wskazują decydentom unijnym drogę i – jeżeli 

moja kandydatura zostanie zatwierdzona – dla mnie również pozostaną kompasem. Każdy z członków kolegium 

ma za zadanie zapewnić osiągnięcie celów zrównoważonego rozwoju w swoim obszarze polityki, w oparciu 

o konkluzje zawarte w dobrowolnym przeglądzie dotyczącym realizacji Agendy 2030, przedstawionym w 2023 r. 

przez UE na forum ONZ. Mandat ten potwierdzono w piśmie określającym moje zadania: Będzie Pan w dalszym 

ciągu zapewniał, aby UE promowała sporządzoną przez ONZ Agendę na rzecz zrównoważonego rozwoju 2030 

i cele zrównoważonego rozwoju. 

 

UE najbardziej przyczynia się do realizacji Agendy 2030 poza naszymi granicami za sprawą strategii Global 

Gateway. Pomaga ona UE skoncentrować jej ograniczone zasoby tam, gdzie mogą wywrzeć najbardziej 

pozytywny wpływ na zrównoważony rozwój. 

 

Ważnym celem w obszarze partnerstw międzynarodowych jest poprawa warunków życia i ograniczenie 

nierówności. Inwestowanie w rozwój społeczny w całym cyklu życia powinno pozostać zasadniczym elementem 

naszej oferty, który odróżnia ją od innych ofert. W bitwie ofert model społeczny UE jest pod wieloma względami 

naszą najlepszą wizytówką. 

 

Tym, co wyróżnia strategię Global Gateway, jest jej kompleksowe podejście. Łączy ono inwestycje 

w infrastrukturę (np. drogi, kable, elektrownie słoneczne) z inwestycjami w sprzyjające otoczenie (np. edukację, 

umiejętności, badania, ramy regulacyjne, dobre rządy), aby wspierać rozwój społeczny i wzmocnić zdolności 

naszych partnerów. Edukacja i opieka zdrowotna to nie tylko priorytety tematyczne same w sobie – to warunki 

wstępne osiągnięcia innych celów strategii Global Gateway i są w tych celach ujęte. Oto dwa przykłady ilustrujące, 

w jaki sposób postrzegam kompleksowe podejście. 

 

1. Edukacja jest jednym z elementów wspierających strategię Global Gateway. Wzrost gospodarczy zależy 

od wykształconych i wykwalifikowanych pracowników. Solidny system kształcenia napędza innowacje i wspiera 

transformację cyfrową i ekologiczną. Jeśli moja kandydatura zostanie zatwierdzona, zamierzam w dalszym ciągu 

inwestować w solidne systemy kształcenia, w rozwój wczesnodziecięcy i edukację dziewcząt, w kształcenie 

techniczne i zawodowe, a także w infrastrukturę cyfrową, aby pomóc młodym ludziom w nabywaniu umiejętności 

potrzebnych do tego, aby byli podmiotowo traktowani w kontekście transformacji cyfrowej. 

 

2. To samo dotyczy opieki zdrowotnej. Skuteczne, odporne i dostępne systemy opieki zdrowotnej 

odgrywają ważną rolę. Wymagają one infrastruktury fizycznej, np. klinik, zakładów produkcyjnych i dróg, aby 

produkować i dystrybuować produkty zdrowotne, ale również wyszkolonych pracowników, rzetelnych przepisów 

i badań naukowych. Dlatego priorytetem przez najbliższe pięć lat będzie przyspieszenie realizacji strategii UE 

w dziedzinie zdrowia na świecie oraz wzmocnienie systemów opieki zdrowotnej. 

 

Przy ustanawianiu partnerstw międzynarodowych istotne w moim podejściu będą walka z ubóstwem 

i wyeliminowanie nierówności. Nasilające się nierówności hamują postęp w osiąganiu wszystkich celów 

zrównoważonego rozwoju. Musimy zapewnić, aby całokształt naszych działań, w tym inwestycje w ramach 

strategii Global Gateway, ukierunkowane były na zwalczanie nierówności: czy to nierównego dostępu do rynku 

pracy, edukacji, łączności cyfrowej czy też do systemu powszechnej opieki zdrowotnej i systemu ochrony 

socjalnej. Jeśli moja kandydatura zostanie zatwierdzona, zamierzam współpracować z Parlamentem, abyśmy 

wykorzystali wskaźnik nierówności przy decydowaniu o naszych inwestycjach, dbając o to, aby inwestycje miały 
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realny i wymierny wpływ na nierówności. Zamierzam rozpowszechniać korzystanie z tego wskaźnika w Komisji 

i poza nią. 

 

Jestem ponadto zdecydowany kontynuować imponujące osiągnięcia UE w obszarze równości płci i w tym celu 

planuję uwzględniać to zagadnienie we wszystkich działaniach zewnętrznych UE, dbając o to, aby nasza praca 

bezpośrednio przyczyniała się do upodmiotowienia kobiet i dziewcząt. Unijny plan działania w sprawie równości 

płci oraz wzmocnienia pozycji kobiet w kontekście współpracy na rzecz rozwoju czyni UE światowym liderem. 

Jeśli moja kandydatura zostanie zatwierdzona, zamierzam utrzymać i wzmocnić tę pozycję.  

 

Parlament Europejski, jako współprawodawca, będzie odgrywał istotną rolę we wzmacnianiu spójności naszych 

działań wewnętrznych i zewnętrznych. Aby osiągnąć najlepsze rezultaty, UE musi uwzględniać oddziaływanie 

zewnętrzne naszych wewnętrznych polityk poprzez proaktywne kontakty z partnerami i – w stosownych 

przypadkach – poprzez oceny skutków ex ante, nadzór/oceny ex post, a także środki pomagające ograniczyć 

negatywne skutki uboczne dla handlu i inwestycji. Do polityki wewnętrznej i zewnętrznej należy podchodzić 

w sposób zintegrowany, ponieważ tworzą one całość. Spójność polityki jest już zapisana jako cel w traktatach. 

Jeśli moja kandydatura zostanie zatwierdzona, będę dążył do uwzględniania rozważań geopolitycznych 

i geoekonomicznych w procesie decyzyjnym kolegium. 

5. Partnerstwo UE-Afryka i stosunki z innymi regionami 

Jakie konkretne obszary będzie Pan traktował priorytetowo w ramach partnerstwa UE-Afryka? W jaki sposób 

chce Pan zdobyć zaufanie naszych afrykańskich partnerów? Czy zaktualizuje Pan strategię UE-Afryka? W jaki 

sposób zapewni Pan zrównoważone podejście do współpracy z innymi regionami geograficznymi wchodzącymi 

w zakres Pana kompetencji? Jakie nowe środki lub ewentualne inicjatywy ustawodawcze UE zaproponowałby 

Pan, aby osiągnąć te cele? W jaki sposób zamierza Pan współpracować z państwami członkowskimi BRICS+, 

biorąc pod uwagę skutki ekspansji i integracji grupy dla polityki rozwojowej UE? 

 

Moim priorytetem będą dobrze funkcjonujące i wzajemnie korzystne partnerstwa równych stron między Afryką i 

UE. Afryka to najbliższy sąsiad Europy i kontynent możliwości. To tam znajduje się blisko połowa 

z 20 najszybciej rozwijających się gospodarek świata, żyje młoda i dynamiczna siła robocza oraz występują obfite 

złoża zasobów naturalnych. 

 

Unijną strategią dotyczącą stosunków z Afryką jest wspólna wizja 2030, którą przywódcy Afryki i UE przyjęli na 

ostatnim szczycie Unia Europejska–Unia Afrykańska w 2022 r. W wizji tej wyznaczono cele naszej współpracy 

na nadchodzące lata. Jeśli moja kandydatura zostanie zatwierdzona, urzeczywistnię tę wizję. 

 

W wielu krajach afrykańskich pobudzenie zrównoważonego wzrostu gospodarczego leży w zasięgu możliwości. 

Deklaruję wzmocnić i pogłębić partnerstwo strategiczne między Unią Europejską a Afryką, zapewniając 

i zwiększając pakiety inwestycyjne Global Gateway oparte na kompleksowym podejściu i zgodne 

z transformacyjnymi i wspólnie uzgodnionymi celami oraz konkretnymi możliwościami inwestycyjnymi. Będę 

miał szczególnie na uwadze to, aby sektor prywatny w pełni swoich możliwości zaangażował się w podejście 

Drużyny Europy. 

 

Pod moim przywództwem – jeśli moja kandydatura zostanie zatwierdzona – skoncentrujemy się na budowaniu 

lokalnych łańcuchów wartości i wspieraniu uprzemysłowienia w kluczowych sektorach, takich jak transport, 

technologie cyfrowe i zrównoważona energia. Strategia Global Gateway jest kluczowym czynnikiem rozwoju, 

ponieważ w jej ramach finansowane są projekty infrastruktury, które nie tylko ulepszają handel na poziomie 

regionalnym, ale również sprzyjają tworzeniu miejsc pracy i dywersyfikacji gospodarczej. 

 

Kontynent afrykański jest niejednorodny: ważne będzie dostosowanie zaangażowania UE do sytuacji regionalnej, 

krajowej i lokalnej. Niektóre regiony tego kontynentu – od środkowej części Sahelu po Róg Afryki i region 

Wielkich Jezior – wciąż cierpią z powodu konfliktów i braku stabilności politycznej. UE powinna przyjąć 

zróżnicowane podejście, wykraczające poza strategię Global Gateway, i nadal angażować się tam, gdzie sytuacja 

jest niestabilna, wspierać ludność i ułatwiać dialog polityczny w sytuacji napięć. Jeśli moja kandydatura zostanie 

zatwierdzona, będę kładł nacisk na dialog z partnerami afrykańskimi, aby uwzględniać ich aspiracje 

w zmieniającej się sytuacji geopolitycznej.  

 

Połowa z 300 mld EUR przewidzianych w ramach Global Gateway na inwestycje do 2027 r. przeznaczona jest dla 

Afryki. Powinniśmy wykorzystać te środki na konkretne projekty korzystne dla naszych partnerów afrykańskich, 

będąc przy tym wiernym naszym wartościom. Priorytetowe obszary dla partnerstwa strategicznego Afryka-UE to: 
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zrównoważony rozwój gospodarczy i uprzemysłowienie (lokalne łańcuchy wartości); projekty infrastruktury (np. 

sieci transportu, systemy energetyczne, centra logistyczne); zielona transformacja i odporność na zmianę klimatu 

(wykorzystanie potencjału kontynentu tkwiącego w energii ze źródeł odnawialnych); transformacja cyfrowa 

(infrastruktura cyfrowa, dostęp szerokopasmowy, umiejętności informatyczne i przedsiębiorczość); 

bezpieczeństwo (podstawowe przyczyny niestabilności). 

 

Strategia Global Gateway ma wymiar światowy i jest realizowana na wszystkich kontynentach. Na przykład UE 

i jej państwa członkowskie zobowiązały się wykorzystać co najmniej 45 mld EUR do 2027 r. ze środków 

Programu inwestycyjnego UE na rzecz Ameryki Łacińskiej i Karaibów w ramach strategii Global Gateway; 

Stowarzyszeniu Narodów Azji Południowo-Wschodniej przyznano pakiet Global Gateway o wartości 10 mld 

EUR; zapowiedziano inwestycję w kwocie 10 mld EUR na budowę transkaspijskiego międzynarodowego szlaku 

transportowego łączącego Azję Środkową i Europę. 

 

Należy dostosować projekty do różnych warunków lokalnych. Przykładowo, wiele krajów w Ameryce Łacińskiej 

i na Karaibach jednoznacznie zwróciło się o program inwestycyjny i ma potencjał pozwalający im czerpać 

korzyści z globalnych łańcuchów wartości, lecz aby zlikwidować lukę inwestycyjną, potrzebny jest im kapitał, 

technologie, szkolenia i normy. Azja Środkowa stara się zróżnicować swoje strategie polityki zewnętrznej, 

stworzyć alternatywne połączenia i korytarze transportowe oraz pogłębić współpracę wewnątrzregionalną. 

W regionie Azji i Pacyfiku priorytetem są przystosowanie się do zmiany klimatu i łączność cyfrowa. 

 

Jeśli moja kandydatura zostanie zatwierdzona, będę propagować wyważone i ukierunkowane na wyniki podejście 

do różnych regionów, w których działamy, wykorzystując istniejące pakiety inwestycyjne. 

 

Tam, gdzie sytuacja jest niestabilna, UE powinna być z jednej strony zasadnicza, ale z drugiej – pragmatyczna, 

i dostosowywać swoje zaangażowanie do ograniczeń i potrzeb krajów partnerskich zgodnie z priorytetami polityki 

unijnej. Naszym nadrzędnym celem w takich warunkach powinno być wyeliminowanie głównych przyczyn 

niestabilności i zapewnienie dostępu do podstawowych usług ratujących życie, a także działanie na rzecz 

odporności ludności, rozpowszechnianie praw człowieka i bezpieczeństwa ludzkiego, zmniejszanie podatności na 

zagrożenia, wspieranie pokojowych rozwiązań i wreszcie zapobieganie konfliktom. Wierzę w zintegrowane 

podejście do konfliktów i kryzysów zewnętrznych oparte na powiązaniu między aspektami humanitarnymi 

a rozwojowymi i pokojowymi. 

 

Chociaż zamierzam współpracować z wszystkimi naszymi partnerami, w tym z wielkimi gospodarkami 

wschodzącymi, BRICS+ to grupa państw, której brakuje wewnętrznej spójności, a same państwa mają między 

sobą niewiele wspólnego. Niedawne ‘rozszerzenie’ grupy pozostaje do tej pory głównie działaniem o charakterze 

komunikacyjnym. Jeśli moja kandydatura zostanie zatwierdzona, zamierzam kontynuować dwustronną 

współpracę z członkami tej grupy z wyjątkiem Rosji. 

 

6. Współpraca gospodarcza i rozwojowa 

Jak postrzega Pan wzajemne powiązania między migracją a unijną współpracą na rzecz rozwoju, zwłaszcza 

w kontekście naszych zobowiązań w zakresie spójności polityki na rzecz rozwoju? W jaki sposób zamierza Pan 

zająć się podstawowymi przyczynami migracji nieuregulowanej i przymusowych wysiedleń? Czy zobowiązuje się 

Pan do zapewnienia pełnego przestrzegania odpowiednich przepisów i celów rozporządzenia ustanawiającego 

ISWMR – „Globalny wymiar Europy”, a także zobowiązań UE w zakresie praw człowieka? Jaką ma Pan wizję 

współpracy i podziału pracy nad zewnętrznymi aspektami migracji i mobilności z innymi komisarzami, 

w szczególności nad umowami dotyczącymi migracji, oraz w kwestii zapewnienia kontroli PE nad takimi 

umowami? W jaki sposób zwiększy Pan przejrzystość wykorzystania środków z Instrumentu Sąsiedztwa oraz 

Współpracy Międzynarodowej i Rozwojowej – Globalny Wymiar Europy w obszarze migracji? Jak zaangażuje się 

Pan w opracowywanie i wdrażanie programów rozwojowych związanych z migracją we współpracy 

z organizacjami społeczeństwa obywatelskiego, grupami diaspory i społecznościami migrantów?  

 

Czynniki, takie jak bezrobocie, konflikty i brak bezpieczeństwa, zmiana klimatu i wyzwania związane ze 

środowiskiem naturalnym – wszystkie one mają duży wpływ na migrację na całym świecie. Migracja ta jest 

w części nieuregulowana. Ustalenie jednoznacznego związku przyczynowego jest trudne z powodu złożonego 

oddziaływania na siebie czynników wypychających i przyciągających. 

 

Skuteczne wyeliminowanie podstawowych przyczyn migracji nieuregulowanej wymaga zatem kompleksowego 

podejścia uwzględniającego rozmaite czynniki. Musimy współpracować z partnerami, aby zwiększyć ich zdolność 
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zarządzania granicami i bezpieczeństwo, zlikwidować siatki handlu ludźmi i siatki przemytnicze, blisko 

współpracować z międzynarodowymi partnerami, m.in. w ramach światowego sojuszu na rzecz przeciwdziałania 

przemytowi migrantów. Musimy wykorzystać wszystkie narzędzia, jakimi dysponujemy, począwszy od 

dyplomacji, polityki wizowej i zachęt handlowych i inwestycyjnych. Musimy również usunąć podstawowe 

przyczyny migracji nieuregulowanej, tworząc miejsca pracy dla młodych ludzi, pozwalając im w ten sposób 

przyczyniać się do tworzenia dobrobytu w ich ojczyznach zamiast ryzykować życie w trakcie niebezpiecznych 

przepraw. 

 

W ramach partnerstwa z kluczowymi krajami pochodzenia i tranzytu musimy działać w sposób zdecydowany 

i pragmatyczny, aby ograniczyć wyjazdy o nieuregulowanym charakterze i przypadki nielegalnego przekraczania 

granic. Deklaruję stosować podejście uwzględniające całe szlaki migracyjne, aby skutecznie zarządzać 

migracjami. Migracja to złożony problem, który wymaga skoordynowanej i kompleksowej odpowiedzi oraz 

spójności między działaniami wewnętrznymi i zewnętrznymi w tym obszarze. 

 

Jeśli moja kandydatura zostanie zatwierdzona, zamierzam blisko współpracować z komisarzem do spraw 

wewnętrznych i migracji oraz wiceprzewodniczącym wykonawczym do spraw suwerenności technologicznej, 

bezpieczeństwa i demokracji, aby polityka migracyjna była częścią kompleksowej strategii, która zakłada 

wyeliminowanie podstawowych przyczyn migracji nieuregulowanej. Będę również współpracować z komisarzem 

do spraw regionu śródziemnomorskiego, koncentrując się na partnerstwach z krajami pochodzenia i tranzytu. 

Pogłębiona współpraca transgraniczna między krajami objętymi polityką sąsiedztwa / krajami Afryki 

Subsaharyjskiej ma zasadnicze znaczenie dla zwalczania przemytu migrantów i lepszego zarzadzania granicami 

zewnętrznymi. 

 

W ostatnich latach UE zwiększyła już współpracę z krajami partnerskimi, przeznaczając na działania związane 

z migracją i przymusowymi przesiedleniami więcej, niż zakłada cel orientacyjny równy 10 % budżetu Instrumentu 

Sąsiedztwa oraz Współpracy Międzynarodowej i Rozwojowej – „Globalny wymiar Europy”. Obecnie 

realizowanych jest 190 działań o wartości 5,3 mld EUR, szczególnie w Afryce Subsaharyjskiej, Afryce Północnej 

oraz w regionie Azji i Pacyfiku. Zobowiązuję się dokładać wszelkich starań, aby osiągnąć cele, które wspólnie 

uzgodniliśmy.  

 

Jestem przekonany, że nasze międzynarodowe partnerstwa mogą odgrywać pozytywną rolę w zapobieganiu 

migracji nieuregulowanej przez kierowanie inwestycji w ramach strategii Global Gateway tam, gdzie mają one 

największe znaczenie (np. rozwój gospodarczy, edukacja, opieka zdrowotna). Tworząc możliwości na poziomie 

lokalnym, sprawiamy, że mieszkańcy są mniej zmotywowani, aby przenieść się w inne miejsce. Modelowe jest 

partnerstwo UE z Mauretanią: inwestycje w energię ekologiczną, opiekę zdrowotną i edukację nie tylko napędzają 

wzrost, ale też tworzą miejsca pracy i zapewniają przyszłość, której miejscowa ludność pragnie w swojej 

ojczyźnie. 

 

Jeśli moja kandydatura zostanie zatwierdzona, zamierzam także kierować się zasadą „więcej za więcej”. 

Elastyczne podejście oparte na zachętach w ramach Instrumentu Sąsiedztwa oraz Współpracy Międzynarodowej 

i Rozwojowej – „Globalny wymiar Europy” to dobry przykład, w jaki sposób oficjalna pomoc rozwojowa UE 

może sprzyjać dobrej współpracy w zakresie migracji dzięki temu, że pomaga obu stronom odnotowywać postępy 

w osiąganiu celów zrównoważonego rozwoju i wspierać ludność w wysiłkach na rzecz budowania ich własnej 

przyszłości w ojczyźnie. 

 

Uważam również, że w interesie UE leży dalsze podejmowanie działań w obszarach konfliktu, krajach 

niestabilnych i w innych złożonych warunkach, aby m.in. uniknąć negatywnych skutków dla UE w postaci 

migracji nieuregulowanej. Musimy skoncentrować się tutaj jeszcze bardziej na stabilizacji społeczności przez 

rozwój gospodarczy, wsparcie władzy na poziomie lokalnym i zapobieganie konfliktom. 

 

Współpraca w zakresie nowych legalnych dróg migracji również może pomóc zmniejszyć migrację 

nieuregulowaną w UE. Partnerstwa w zakresie talentów mogą pomóc zorganizować współpracę w zakresie 

mobilności pracowników, aby zwiększyć konkurencyjność UE i pomóc rozwiązać problem niedoboru siły 

roboczej w wybranych sektorach i zawodach przy jednoczesnym wspieraniu rozwoju umiejętności i wzrostu 

gospodarczego w krajach pochodzenia. 

 

Pragnę podkreślić jedną kwestię: każde działanie, jakie podejmujemy, musi zdecydowanie opierać się na 

poszanowaniu prawa unijnego i międzynarodowego, w tym Karty praw podstawowych Unii Europejskiej 

i Konwencji o ochronie praw człowieka i podstawowych wolności. 
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Również w tym obszarze zobowiązuję się współpracować z Parlamentem Europejskim i w tym celu zamierzam 

m.in. wynosić jak najwięcej z dialogów geopolitycznych na wysokim szczeblu i dostarczać pełnych informacji 

uczestnikom takiego dialogu. Wierzę w przejrzystość, m.in. w kwestii postępów w stosunku do orientacyjnego 

celu wydatków na migrację przewidzianego w rozporządzeniu w sprawie ISWMR – „Globalny wymiar Europy”. 

 

UE powinna zaprosić organizacje społeczeństwa obywatelskiego, członków diaspor i społeczności migrantów do 

czynnego udziału w naszych dialogach na temat migracji. 

 

7. Finansowanie rozwoju i potrzeb krajów niestabilnych 

W jaki sposób zamierza Pan zadbać o to, by oficjalna pomoc rozwojowa UE przynosiła bardziej wymierne 

rezultaty, w tym dzięki lokalizacji, oraz zapewniała wystarczające finansowanie krajom najsłabiej rozwiniętym 

i krajom znajdującym się w trudnej sytuacji, stosując „zróżnicowane podejście” i powiązanie między aspektami 

humanitarnymi, rozwojowymi i pokojowymi, tak aby zapobiec jednocześnie wszelkim nadużyciom tych środków? 

W związku z luką w finansowaniu rozwoju i rosnącym zadłużeniem wielu krajów rozwijających się, jakie 

inicjatywy podejmie Pan na szczeblu UE, Drużyny Europy i na szczeblu wielostronnym w zakresie mobilizacji 

zasobów krajowych, nielegalnych przepływów finansowych, a także redukcji zadłużenia i zarządzania 

restrukturyzacją zadłużenia? W jaki sposób planuje Pan zachęcić do inwestycji sektor prywatny, w tym 

przedsiębiorstwa europejskie i europejskie instytucje finansowania rozwoju, a także agencje finansujące państw 

członkowskich, w celu zwiększenia finansowania? Jakie konkretne podejście we wniosku dotyczącym kolejnego 

długoterminowego budżetu zaproponuje Pan w odniesieniu do Pańskiego portfolio? Jaki wkład wniesie Pan 

w prace kolegium nad „zmienionym finansowaniem działań zewnętrznych” pod względem zasobów i programów 

mających na celu wzmocnienie partnerstw UE z krajami rozwijającymi się?  

 

Będę dążył do tego, aby UE skutecznie przyczyniała się do globalnych wysiłków, których celem jest powrót na 

właściwą ścieżkę realizacji celów zrównoważonego rozwoju i zlikwidowanie rocznej luki w finansowaniu 

sięgającej 4 bilionów EUR. Mam w głowie kilkuetapowy plan, tak aby nasza oficjalna pomoc rozwojowa była 

bardziej skuteczna, m.in. dla naszych partnerów, którzy są najbardziej narażeni na zagrożenia. 

 

Po pierwsze, nie możemy sobie już pozwolić na nadmierne rozszerzanie zakresu działań, na ich rozproszenie ani 

na dublowanie wysiłków w obrębie UE. Musimy zoptymalizować korzystanie ze środków UE i państw 

członkowskich przy zastosowaniu zróżnicowanego podejścia, dbając o to, aby nasza pomoc była dostosowana do 

określonych potrzeb każdego kraju i regionu. Jednocześnie musimy zapobiegać niewłaściwemu użyciu tych 

środków. Musimy w dalszym ciągu stosować podejście Drużyny Europy i w pełni wykorzystać jej potencjał przez 

koordynację na wszystkich poziomach, w tym z państwami członkowskimi w Europie i krajami partnerskimi 

w terenie, z ich sieciami dyplomatycznymi, instytucjami finansowania rozwoju i agencjami kredytów 

eksportowych, a także z europejskim sektorem prywatnym. Pozwoli to nie tylko na zwiększenie skali, wpływu 

i widoczności naszej oficjalnej pomocy rozwojowej, ale także zwiększy jej skuteczność. 

 

Po drugie, zasadnicze znaczenie ma mobilizacja sektora prywatnego. Aby osiągnąć cele naszej polityki publicznej, 

powinniśmy zintensyfikować naszą współpracę z lokalnymi i europejskimi przedsiębiorstwami oraz uruchomić 

bardziej zrównoważone finansowanie prywatne za sprawą zmniejszania ryzyka finansowego inwestycji (m.in. 

przez zastosowanie innowacyjnych instrumentów finansowych, np. naszego programu gwarancji w ramach 

Europejskiego Funduszu na rzecz Zrównoważonego Rozwoju Plus). Współpraca z instytucjami, takimi jak 

Europejski Bank Inwestycyjny (EBI) i Europejski Bank Odbudowy i Rozwoju (EBOR) również pozwala na 

wykorzystanie narzędzi finansowania mieszanego. Pieniądze publiczne umożliwią strategiczne działania 

i innowacyjne narzędzia finansowe, aby przyciągnąć dodatkowe inwestycje prywatne. Są one bardzo ważne, aby 

dokonać wyraźnych postępów w kierunku dekarbonizacji i transformacji cyfrowej. 

 

Po trzecie, powinniśmy wraz z partnerami międzynarodowymi dążyć do wypracowania globalnych rozwiązań, 

które pozwolą nam uruchomić większe finansowanie kompensacyjne i zreformować międzynarodowe struktury 

finansowe, by były odpowiednie do tego celu. UE bierze czynny i konstruktywny udział w dyskusjach o tym, jak 

zmodernizować system z Bretton Woods, i jeśli moja kandydatura zostanie zatwierdzona, będziemy w przyszłości 

kontynuować ten udział. 

 

Oczywiście środki te są w stanie wspierać reformy strukturalne w krajach partnerskich wyłącznie pod warunkiem, 

że istnieje rzetelne zarządzanie finansami publicznymi. Priorytetem powinno być wspieranie ulepszeń w zakresie 

mobilizacji dochodów krajowych, zrównoważonego zarządzania długiem i nielegalnych przepływów 

finansowych: to tu tkwi główny potencjał zrównoważonego rozwoju. UE powinna wspierać te wysiłki poprzez 
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inicjatywę „Pobieraj więcej, wydawaj lepiej” lub inicjatywę Drużyny Europy w zakresie zwalczania nielegalnych 

przepływów finansowych i powiązanej transnarodowej przestępczości zorganizowanej. 

 

W nadchodzących latach będziemy musieli również wzmocnić wielostronne inicjatywy w zakresie 

restrukturyzacji zadłużenia, np. wspólne ramy postępowań oddłużeniowych grupy G20, aby inicjatywy te 

realizowane były bardziej terminowo i były bardziej przejrzyste. Musimy również wypracować skuteczne 

rozwiązania dla narażonych na zagrożenia krajów o średnim dochodzie, niekwalifikujących się w świetle 

wspólnych ram. 

 

Międzynarodowa Konferencja w sprawie Finansowania Rozwoju, która zostanie zorganizowana pod egidą ONZ 

w 2025 r. w Sewilli, będzie ważną okazją ku temu, by podsumować postępy i opracować plan na najbliższe lata. 

 

Okazją na poziomie UE będą kolejne wieloletnie ramy finansowe – nie możemy jej przeoczyć. Przyjęcie 

Instrumentu Sąsiedztwa oraz Współpracy Międzynarodowej i Rozwojowej – „Globalny wymiar Europy” stanowił 

przełom pod względem uproszczenia, przejrzystości i skuteczności. Uważam, że w przyszłości powinniśmy nadać 

naszym działaniom zewnętrznym bardziej strategiczny kierunek, uelastycznić nasze instrumenty oraz bardziej 

dostosować naszą politykę wewnętrzną i politykę zewnętrzną, aby odzwierciedlały one strategiczne priorytety 

europejskie. Równocześnie w krajach, gdzie panuje złożona sytuacja, powinniśmy nadal koncentrować się na 

podstawowych potrzebach ludności narażonej na zagrożenia, w duchu powiązania między aspektami 

humanitarnymi a rozwojowymi i pokojowymi, dbając przy tym o to, by nasze działania niezmiennie wywierały 

wpływ. 

 

Pytanie Komisji Spraw Zagranicznych  

8. Powierzono Panu zadanie opracowania „marki” Global Gateway ze skutecznym i widocznym śledzeniem 

i sprawozdawczością, w tym w zakresie uruchamiania finansowania prywatnego. W jaki sposób zamierza Pan 

konkretnie zmierzyć wpływ i wyniki strategii Global Gateway? W jaki sposób zadba Pan o to, by sektor prywatny 

w UE przyłączył się do tych wysiłków w wystarczającym stopniu, tak aby wygenerować niezbędny efekt dźwigni 

finansowej, którego nie da się osiągnąć, korzystając wyłącznie z funduszy publicznych, zwłaszcza w przypadku 

gdy niestabilność polityczna lub słabe rządy powodują niepewność? W jaki sposób planuje Pan wystarczająco 

umocnić komunikację, widoczność i wpływ strategii Global Gateway jako marki, aby zrównoważyć fałszywe 

narracje i dezinformację? W jaki sposób zamierza Pan zorganizować współpracę na rzecz rozwoju 

w niestabilnych kontekstach, w których nie da się wdrożyć „marki” Global Gateway? Jak zapewni Pan podejście 

oparte na prawach człowieka we wspieraniu, utrzymywaniu i zacieśnianiu stosunków z partnerami 

międzynarodowymi, a także dopilnuje, aby strategia Global Gateway nadal stanowiła ofertę opartą na 

wartościach? W jaki sposób zamierza Pan sprostać wyzwaniom związanym z innymi mniej uregulowanymi 

modelami współpracy, na przykład z chińską inicjatywą Pasa i Szlaku? 

Co do widocznego śledzenia i sprawozdawczości, w tym w zakresie uruchamiania finansowania prywatnego, 

proszę zapoznać się z moją odpowiedzią na pytanie 3. Co do niestabilności, proszę zapoznać się z moimi 

odpowiedziami na pytania 3, 4 i 5. 

Celem strategii Global Gateway jest stworzenie odpowiednich zachęt i korzystnego środowiska, aby sektor 

prywatny mógł inwestować w sposób zrównoważony w krajach partnerskich oraz ustosunkować się do ambitnych 

planów naszych partnerów i odpowiedzieć na ich apele i pomóc im osiągnąć cele zrównoważonego rozwoju. Jeśli 

moja kandydatura zostanie zatwierdzona, w celu zwiększenia udziału sektora prywatnego zaproponuję: 

1) Pogłębienie współpracy z EBI i EBOR zmierzającej do zwiększenia finansowania projektów 

rozwojowych w krajach rozwijających się. Możemy łączyć dotacje UE z inwestycjami sektora prywatnego po to, 

aby projekty pozostały wykonalne pod względem finansowym i przyczyniały się do osiągania celów 

zrównoważonego rozwoju. 

2) Dopilnowanie, aby inwestycjom w infrastrukturę towarzyszyły inwestycje w sprzyjające otoczenie 

biznesowe, w tym w kapitał ludzki. 

3) Przedstawianie spółkom odpowiednich zachęt, aby włączały się w nasze wysiłki na rzecz stworzenia 

zrównoważonego rozwoju, m.in. za pomocą innowacyjnych narzędzi finansowych takich jak Europejski Fundusz 

na rzecz Zrównoważonego Rozwoju Plus, aby pomóc zmniejszyć ryzyko inwestycji. 
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4) Wykorzystanie pełnego potencjału grupy doradztwa biznesowego Global Gateway, aby uzyskać 

dodatkowe informacje i uwagi na temat odnośnej orientacji strategicznej. 

5) Pogłębianie wiedzy na poziomie Komisji Europejskiej i państw członkowskich. Fora biznesowe mogą na 

przykład pomóc w nawiązywaniu nowych kontaktów i tworzeniu możliwości. 

Najbardziej skuteczny sposób zwalczania dezinformacji polega na inwestowaniu w pozytywną komunikację na 

temat oferty Europy dla krajów partnerskich. W miarę jak strategia Global Gateway przechodzi od etapu 

początkowego do etapu zwiększenia skali i w odpowiedzi na prośbę naszych partnerów o inwestycje strategiczne 

prezentuje jakościową ofertę, UE powinna również dostosować swoją komunikację, aby zwiększyć wiedzę 

o Global Gateway jako wiarygodnej marce godnej zaufania. Musimy w sposób proaktywny przystąpić do trybu 

kampanijnego, prezentując opinii publicznej w najlepszym świetle pozytywną ofertę UE, jako jest Global 

Gateway. Wymaga to bardziej strategicznego i skoncentrowanego podejścia opartego na profesjonalnych 

kampaniach, które docierają do nowych odbiorców za pośrednictwem używanych przez nich kanałów oraz które 

niosą ważny dla tych odbiorców przekaz. Żaden z naszych konkurentów nie proponuje oferty, która równałaby się 

z naszą. Musimy zadbać o to, by wszyscy zdali sobie z tego sprawę. 

Ostatecznie wpływ marki Global Gateway będzie wynikał z pomyślnej realizacji konkretnych projektów 

w terenie. Musimy jednym głosem informować, w duchu Drużyny Europy, o wynikach udanych projektów 

sztandarowych. Musimy zadbać o to, aby potencjalni inwestorzy wiedzieli o korzyściach płynących z naszych 

projektów. 

Poza strategią Global Gateway UE powinna utrzymywać specjalne zasoby, aby angażować się w regiony wrażliwe 

i ogarnięte konfliktem. W tych regionach należy skupić się na najbardziej pilnych potrzebach mieszkańców 

w zakresie żywności, opieki zdrowotnej i edukacji. Jeśli moja kandydatura zostanie zatwierdzona, w krajach 

kierowanych przez niekonstytucyjne rządy, moje podejście będzie jednoznaczne: nie legitymizować rządu, ale 

dalej współpracować z ludźmi i dla dobra ludzi. Pełne wycofanie byłoby bardzo kosztowne, pozostawiłoby 

próżnię i oznaczałoby zbiorowe ukaranie ludności, która już znajduje się w trudnej sytuacji. Dlatego musimy 

znaleźć kompromis odpowiedni do specyficznej sytuacji poszczególnych krajów. 

Strategia Global Gateway jest ofertą UE w coraz bardziej zatłoczonym otoczeniu geoekonomicznym. Najlepszym 

sposobem konkurowania jest osiąganie wyników. Naszym najmocniejszym argumentem jest wpływ. 

 

Pytanie Komisji Handlu Międzynarodowego 

9. W odniesieniu do stosunków handlowych z krajami partnerskimi, w tym lepszego dostępu do zasobów 

krytycznych, jakie konkretne działania podejmie Pan w celu zapewnienia, aby aspekty handlowe stały się bardziej 

widoczne przy opracowywaniu i wdrażaniu strategii Global Gateway? W szczególności w jaki sposób zamierza 

Pan umocnić powiązania i nakładanie się umów o ułatwieniach inwestycyjnych ze strategią Global Gateway oraz 

w jaki sposób zapewni Pan synergię z nowymi partnerstwami na rzecz czystego handlu i inwestycji z obopólną 

korzyścią dla Unii i krajów partnerskich? W jaki sposób dostosuje Pan strategię Global Gateway, aby sprostać 

coraz większym geopolitycznym napięciom handlowym i silniejszej roli gospodarek wschodzących (np. Chin, 

Indii), w tym na kontynencie afrykańskim? W jaki sposób włączy Pan Komisję Handlu Międzynarodowego 

w opracowywanie i wdrażanie strategii? 

Od kilku lat mamy do czynienia z nowymi realiami na świecie: geopolityka i geoekonomia są teraz z sobą 

powiązane, ponieważ mają miejsce rosnące napięcia handlowe i konflikty. Kraje o kluczowym znaczeniu stają się 

coraz bardziej asertywne, podważając ustanowiony międzynarodowy porządek i rozpowszechniając alternatywne 

modele rządzenia. Zależności wykorzystywane są jako broń. Trwa bitwa ofert. 

UE dostosowała już swój model współpracy rozwojowej do tych nowych realiów. Świadczy o tym strategia Global 

Gateway, która jest odpowiedzią na apel krajów partnerskich o lepsze powiązanie z globalnymi łańcuchami 

wartości, o stworzenie wartości dodanej na poziomie lokalnym i o odporność na wstrząsy zewnętrzne. 

Jako były minister handlu wiem, jakie znaczenie i potencjał ma handel. Jest to główna siła napędowa 

zrównoważonego rozwoju: w latach 1990–2017 kraje rozwijające się zwiększyły swój udział w światowym 

eksporcie z 16% do 30%. W tym samym okresie stopa ubóstwa na świecie zmalała z 36% do 9%. 
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UE wspiera zatem ułatwienia w handlu: w szczególności poprawia warunki inwestowania, stosując miękkie środki 

(np. budowanie zdolności, szkolenia, otoczenie regulacyjne) oraz zachęcając spółki do nawiązywania partnerstw 

i inwestowania, tym samym pomagając krajom partnerskim w tworzeniu większej wartości dodanej na poziomie 

lokalnym i w awansowaniu w globalnych łańcuchach wartości. Jeśli moja kandydatura zostanie zatwierdzona, 

zobowiązuje się trzymać obranego kursu. 

Jeśli moja kandydatura zostanie zatwierdzona, zobowiązuję się w bliskiej współpracy z komisarzem do spraw 

handlu i bezpieczeństwa gospodarczego dążyć do tego, aby inwestycje w ramach strategii Global Gateway 

przebiegały w pełnej synergii z nowo zaproponowanymi czystymi partnerstwami handlowo-inwestycyjnymi, jako 

uzupełniające się elementy nowej zagranicznej polityki gospodarczej UE. Naszym celem powinno być 

ustanowienie wzajemnie korzystnych długoterminowych partnerstw z najważniejszymi partnerami, które mogą 

pomóc nam zwiększyć konkurencyjność i zróżnicować łańcuchy dostaw, jednocześnie przyczyniając się do 

zrównoważonego rozwoju i wartości dodanej i tym samym zwiększając wyniki gospodarcze naszych partnerów 

i wspierając realizację Agendy 2030. 

Kluczowe będzie wsparcie polityczne Parlamentu Europejskiego i jego uwagi odnośnie do strategii Global 

Gateway. Dlatego jeśli moja kandydatura zostanie zatwierdzona, podczas debat plenarnych i posiedzeń komisji 

chciałbym regularnie informować Parlament o realizacji tej strategii i wymieniać poglądy na temat możliwości 

zwiększenia jej skali. Będę zachęcał Parlament Europejski do pełnego korzystania ze swojego prawa do udziału 

w radzie ds. strategii Global Gateway. 

 

Pytanie Komisji Wolności Obywatelskich, Sprawiedliwości i Spraw Wewnętrznych 

10. Zgodnie z pismem określającym zadania powinien Pan pracować nad budowaniem kompleksowych 

i wzajemnie korzystnych partnerstw z państwami trzecimi przy zastosowaniu zintegrowanego podejścia, tak aby 

polityka gospodarcza, humanitarna, rozwojowa, pokojowa i bezpieczeństwa przyczyniała się do umocnienia tych 

partnerstw. Ma to na celu rozwiązanie kwestii podstawowych przyczyn i głównych sił napędowych nielegalnej 

migracji oraz zwalczanie sieci przemytników przy pełnym poszanowaniu praw człowieka. Jakie środki przyjmie 

Pan w celu zapewnienia skutecznego funkcjonowania tych partnerstw, zwłaszcza w dziedzinie migracji? Jak zadba 

Pan o to, by Parlament mógł sprawować nadzór nad całym procesem tworzenia takich partnerstw, zwłaszcza gdy 

niektóre z ich aspektów mogłyby mieć wpływ na jego prerogatywy ustawodawcze? 

Bardzo ważne są wytyczne polityczne Parlamentu Europejskiego dotyczące kwestii migracji. Jeśli moja 

kandydatura zostanie zatwierdzona, deklaruję się regularnie przekazywać Parlamentowi Europejskiemu 

informacje. Co zaś się tyczy pozostałych kompetencji przewidzianych w powierzonej mi tece, wraz z moimi 

służbami będę przestrzegać wymogów prawnych i proceduralnych dla dobra demokratycznej kontroli, 

przejrzystości i rozliczalności. 

Współpraca z naszymi międzynarodowymi partnerami odgrywa ważną rolę w zapewnianiu bezpieczeństwa w UE 

i stabilności na świecie, a także osiąganiu rozwoju gospodarczego. Taka współpraca służy również skutecznemu 

i sprawiedliwemu zarządzaniu migracją i dzięki niej możemy wyeliminować podstawowe przyczyny migracji 

nieuregulowanej oraz zwalczać czerpiące z niej zyski siatki przestępcze. Zgodnie z paktem o migracji i azylu 

budowanie wszechstronnych i wzajemnie korzystnych partnerstw z krajami trzecimi pozostanie ważnym 

elementem kompleksowego podejścia UE. Jeśli moja kandydatura zostanie zatwierdzona, moim celem będzie 

usprawnienie współpracy z kluczowymi krajami pochodzenia i krajami tranzytu oraz wspieranie skutecznego 

wdrażania zewnętrznego wymiaru paktu.  

We współpracy z wiceprzewodniczącym wykonawczym do spraw suwerenności technologicznej, bezpieczeństwa 

i demokracji, komisarzem do spraw wewnętrznych i migracji oraz komisarzem do spraw regionu 

śródziemnomorskiego będę kładł nacisk na dążenie do konkretnych działań oraz współpracy operacyjnej 

w zakresie egzekwowania prawa, aby zwalczać transgraniczną przestępczość zorganizowaną polegającą na 

przemycie migrantów, handlu ludźmi, terroryzmie i handlu narkotykami. Będę współpracował z partnerami 

międzynarodowymi i krajami trzecimi, aby zapewnić ochronę osobom ubiegającym się o azyl i uchodźcom 

w przyjmujących ich krajach trzecich, a także będę wspierał społeczności przyjmujące. Moje kompleksowe 

wysiłki obejmować również będą opracowanie wraz z państwami członkowskimi legalnych dróg migracji, m.in. 

w drodze unijnych partnerstw w zakresie talentów i programów dotyczących migracji cyrkulacyjnej. 



 – 14 –   

Nasza strategia migracyjna musi nadal opierać się na prawie międzynarodowym i na poszanowaniu prawa 

człowieka. Wszystkie działania mające ograniczyć migrację nieuregulowaną muszą być w pełni zgodne 

z unijnymi i międzynarodowymi ramami prawnymi. Oznacza to także przestrzeganie Karty praw podstawowych 

Unii Europejskiej oraz Konwencji o ochronie praw człowieka i podstawowych wolności. Partnerzy wykonawczy 

powinni w dalszym ciągu być zobowiązani umową do składania regularnych i kompletnych sprawozdań na temat 

swoich działań i sytuacji panującej w kraju, w którym podejmowane jest działanie finansowane przez UE. 

Spójność między wewnętrznymi i zewnętrznymi strategiami politycznymi odgrywa ważną rolę, zwłaszcza 

w odniesieniu do migracji. Zgodnie z wytycznymi politycznymi będę dążył do tego, aby strategia UE w zakresie 

polityki wizowej i nowy pakt na rzecz regionu śródziemnomorskiego zapewniły bezpieczniejsze granice i lepsze 

zarządzanie migracją. 

 

Pytanie Komisji Praw Kobiet i Równouprawnienia 

11. Zgodnie z pismem określającym zadania będzie Pan nadal odpowiadał za to, by UE wspierała realizację celów 

zrównoważonego rozwoju, w tym celu nr 5 dotyczącego równouprawnienia płci, oraz aby równość płci 

i umocnienie pozycji kobiet i dziewcząt nadal stanowiły jeden z najważniejszych aspektów unijnej polityki 

współpracy międzynarodowej i polityki rozwoju. Czy planuje Pan podjąć jakiekolwiek nowe inicjatywy w celu 

wdrożenia pekińskiej platformy działania oraz programu działań na rzecz kobiet, pokoju i bezpieczeństwa na 

szczeblu UE? W jaki sposób zamierza Pan nadać priorytetowe dla Unii znaczenie kwestii sytuacji kobiet 

i dziewcząt w konfliktach zbrojnych? Czy zobowiąże się Pan do opracowania GAP IV? W jaki sposób Komisja 

zajmie się kwestią świadczenia usług w zakresie zdrowia seksualnego i reprodukcyjnego oraz związanych z nim 

praw w ramach pomocy humanitarnej i współpracy na rzecz rozwoju, zwłaszcza w przypadku ciężarnych kobiet, 

które pochodzą z obszarów objętych konfliktem i w niektórych przypadkach doświadczyły przemocy i gwałtu? 

Biorąc pod uwagę globalne ataki na równouprawnienie płci i prawa osób LGBTIQ+, w jaki sposób planuje Pan 

zapewnić, aby UE przyznała odpowiedni i bezpośredni dostęp do zasobów lokalnym organizacjom społeczeństwa 

obywatelskiego, osobom LGBTIQ+ oraz obrońcom praw kobiet i ich organizacjom? 

Równość płci to fundamentalna wartość Unii Europejskiej i jej priorytet polityczny w działaniach zewnętrznych. 

Równość płci to także, prosto rzecz ujmując, dobre wyniki gospodarcze. Badania przeprowadzone przez 

Międzynarodowy Fundusz Walutowy pokazują, że zmniejszenie różnic w traktowaniu kobiet i mężczyzn mogłoby 

podnieść PKB krajów rozwijających się o blisko 8%. Pełne wyeliminowanie tych różnic mogłoby zapewnić wzrost 

PKB średnio o 23%. Jeśli moja kandydatura zostanie zatwierdzona, utrzymam obecny nacisk na kwestię równości 

płci jako cel sam w sobie, ale również jako katalizator zrównoważonego rozwoju, solidnego wzrostu 

gospodarczego, rzetelnych rządów i trwałego pokoju i bezpieczeństwa. 

Trzeci unijny plan działania w sprawie równości płci pomógł osiągnąć znaczne postępy ku równości płci, która 

jest strategicznym priorytetem w działaniach zewnętrznych UE. Zapewnił on bardziej zintegrowane podejście 

w obrębie polityk i większe wsparcie dla krajów partnerskich. Jeśli moja kandydatura zostanie zatwierdzona, 

dopilnuję, aby powstał ambitny plan działań następczych. Będę ściśle współpracował z pozostałymi komisarzami, 

w tym z komisarzem do spraw równości oraz z wysoką przedstawicielką i wiceprzewodniczącą. Rozpocznę 

szerokie konsultacje ze wszystkimi partnerami, w tym z Parlamentem Europejskim, a do udziału w nich zaproszę 

przedstawicielki i przedstawicieli społeczeństwa obywatelskiego. 

Jeśli moja kandydatura zostanie zatwierdzona, zadbam o upowszechnianie aspektu płci w naszych partnerstwach 

międzynarodowych, zwiększę działania ukierunkowane na kwestię płci, będę wspierał upodmiotowienie kobiet 

oraz opracuję nowe inicjatywy mające zmniejszyć zróżnicowanie sytuacji kobiet i mężczyzn w sektorze edukacji, 

na rynku pracy, pod względem dochodów i dostępu do zasobów i usług. 

W 2025 r. rocznica sporządzenia deklaracji pekińskiej w sprawie równości płci oraz rocznica przyjęcia rezolucji 

Rady Bezpieczeństwa ONZ nr 1325 (2000) w sprawie kobiet, pokoju i bezpieczeństwa, będą okazją do tego, aby 

wzmocnić przywództwo UE i podjąć zdecydowane działania na rzecz równości płci. Zadbam o to, aby UE uczciła 

te kamienie milowe w bliskiej współpracy z wysoką przedstawicielką i wiceprzewodniczącą. 

Kobiety i dziewczęta w konfliktach zbrojnych wymagają szczególnej uwagi, ponieważ narażone są na szczególne 

niebezpieczeństwo (np. na gwałt wykorzystywany jako narzędzie wojny) i często brakuje ich przy stole 

negocjacyjnym. Zadaniem UE jest orędowanie za prawem kobiet do równego i znaczącego udziału 

w zapobieganiu konfliktom i ich rozwiązywaniu. W sytuacjach niestabilności priorytetem powinno być 
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skoncentrowanie się na ochronie dzieci, potrzebach młodzieży i kobiet (np. podejście „kobiety kobietom” 

w Afganistanie). 

Zwalczanie przemocy na tle płciowym to ważny aspekt budowania odporności na zagrożenia bezpieczeństwa, 

również na poziomie danej społeczności. Lecz przemoc ze względu na płeć to przede wszystkim okrutne łamanie 

praw człowieka. Jeśli moja kandydatura zostanie zatwierdzona, dołożę wszelkich starań, aby przyczynić się do 

zwalczenia tej plagi. 

W opiece zdrowotnej istnieją duże różnice w traktowaniu kobiet i mężczyzn. Powszechny dostęp do zdrowia 

i praw seksualnych i reprodukcyjnych jest ważny nie tylko po to, aby zapewnić kobietom i dziewczętom potrzebną 

opiekę, ale również dać im poczucie sprawczości, aby miały wpływ na własne życie. 

Organizacje kobiet i społeczeństwa obywatelskie stoją na pierwszej linii walki o równość płci. Są ważnym 

sprzymierzeńcem we wprowadzaniu trwałej zmiany wspierającej równość płci i w docieraniu do najbardziej 

marginalizowanych kobiet i dziewcząt. Połowa środków przeznaczona na inicjatywę „Spotlight” trafiła do ponad 

1750 organizacji społeczeństwa obywatelskiego. UE wspiera również osoby broniące praw człowieka, w tym praw 

osób LGBTI. Ponad połowę beneficjentów unijnego programu na rzecz ochrony osób broniących praw człowieka 

stanowią obrończynie praw człowieka. To są tylko niektóre z licznych przykładów strategicznej współpracy UE 

ze społeczeństwem obywatelskim w kwestie płci i równości osób LGBTI. 

 

 


